



Online Session: Spanish 3. – Security and the Armed Forces

---

**Ehrenfeld Rohland, Evelyn**

Institution: Academia Nacional de Estudios Políticos y Estratégicos, ANEPE

Country of origin: Chile

Email: evelyn.ehrenfeld @ gmail.com

**Normalization of the Use of the Armed Forces in Matters Pertaining to the Multidimensional Security Approach in Post-Pandemic Chile**

The research analyzes the case of Chile with respect to the increased use of the Armed Forces in matters pertaining to the multidimensional security approach after the 18 months of constitutional state of emergency under the COVID-19 pandemic, normalizing their deployment in the territory. Although the first Chilean Defense Book of 2002 was framed in a more traditional conception of defense, since 2010 the deployment of the Armed Forces in crises and disasters has been formalized. There has been a sustained increase in their use since the pandemic, not only in the face of catastrophes, but also in other areas more typical of internal and public security. Therefore, it is necessary to emphasize that the requirement arises from the democratic government, which through its discourse legitimizes the need to resort to the Armed Forces for tasks and functions that are originally subsidiary, but of high popular interest. This normalization of exceptionality may contribute to stress in the security and defense spheres and weaken the confidence and/or effectiveness of the democratic system, as it does not promote the strengthening of the State institutions that should be in charge.

**Keywords:** Militarization, Pandemic, Security, Defense, Democracy

**Abstract in Spanish (Presentation Language):**

**Normalización del empleo de las fuerzas armadas en materias propias del enfoque de seguridad multidimensional en el Chile postpandemia**

Analiza el caso de Chile respecto al aumento del empleo de las Fuerzas Armadas en materias propias del enfoque de seguridad multidimensional con posterioridad a los 18 meses de estado de excepción constitucional amparados en la pandemia del COVID-19, normalizando su despliegue en el territorio. Si bien el primer Libro de la Defensa de Chile del año 2002 se enmarcaba en una concepción más tradicional de la defensa, desde el año 2010 se ha formalizado el despliegue de las Fuerzas Armadas ante crisis y desastres, evidenciándose un aumento sostenido de su empleo desde la pandemia, ya no sólo frente a catástrofes, sino que, se ha ampliado a otros ámbitos más propios de la seguridad interior y pública. Por ello, resulta necesario destacar que el requerimiento surge desde el gobierno democrático, que mediante su discurso legitima la necesidad de recurrir a las Fuerzas Armadas para tareas y funciones que le son originalmente subsidiarias, pero de alto interés popular. Esta normalización de la excepcionalidad puede contribuir a tensionar los ámbitos de seguridad y defensa, pero también a debilitar la confianza y/o efectividad del sistema democrático, al no promover el fortalecimiento de las instituciones del Estado que deben hacerse cargo de ellas.

**Palabras clave:** Militarización, Pandemia, Seguridad, Defensa, Democracia